
Zpráva o životě sboru
pro sborové shromáždění, březen 2012, Svitavy

Co se událo
O sborových aktivitách, které proběhly od loňského sborového shromáždění jste se mohli více dočíst v 

podzimním sborovém dopise. Nyní opět jen stručná rekapitulace. Při dubnovém sborovém dnu promluvil (a 
obrázky doprovodil) na téma Zelow – poslední exulantské kolonie, br. Josef Čáp. V květnu jsme společně s 
některými moravskotřebovskými vyrazili na bohoslužby Církve bratrské do Litomyšle. Po bohoslužbách nás místní 
kazatel Daniel Smetana provedl nově postaveným kostelem. Hostem tradičního „Opékání s hostem“ (zakončení 
biblických hodin ve Svitavách) byla Jitka Klubalová z komise ČCE pro Kubu. Vyprávěla o pomoci, kterou ČCE 
vyvíjí směrem k pronásledovaným lidem na Kubě. Ve sborovém domě byla po celý červen ke shlédnutí výstava 
„Brno pro Kubu“. Radiměřské biblické hodiny jsme zakončili společným posezením u Hnátů na terase. V červnu se 
uskutečnil kolový výlet, v červenci tábor pro děti (po stopách apoštola Pavla) a sborová dovolená ve Velké Lhotě u 
Dačic. Na svatého Václava vyrazili členové a přátelé sboru na vlako-pěší tůru do Anenské studánky. Náš sbor se 
zapojil do projektu „Fairtradové sbory“. Na podzim nás v rámci sborového dne navštívily iniciátorky projektu Věra 
Lukášová a Magdalena Jelínková. Fairtradové zboží je možné nakoupit ve Svitavách každou první neděli v měsíci 
nebo po domluvě. Hostem listopadového sborového dnu byla Martina Sklenářová a promluvila na téma výchovy a 
komunikace s mladou generací. Čtvrtou adventní neděli ve Svitavách a na Štědrý den v Radiměři přiblížily děti 
vánoční zvěst divadelní hrou „..aby nás nezahanbili osel, vůl a kráva.“ O svátečních bohoslužbách jako již tradičně 
obohacoval společenství pěvecký sbor RAKOS. Civilní rok jsme zakončili silvestrovským posezením.

Pravidelná setkání
Mezi pravidelná setkání patří biblické hodiny ve Svitavách (od září minulého roku každou středu), v Radiměři 

bývají jednou za čtrnáct dní (čtvrtek). Letos zápasíme s Jóbem. Děti se schází každý týden ve dvou skupinách, 
mladší v Radiměři (obvykle 7), starší ve Svitavách (6-7). Ve středu chodí br.farář na setkání se seniory ve 
svitavském penzionu (3-6). Druhým rokem probíhá příprava čtyř mladých členů sboru ke konfirmaci. Od podzimu 
připravuje br.farář ke konfirmaci také dva  sourozence z Janova (starší z nich chodí na svitavské gymnázium, proto 
požádali rodiče o přípravu zde). Jednou měsíčně se scházeli „třicátníci“ (patří mezi ně i dvacátníci a čtyřicátníci),  
obvykle poslední týden v měsíci. 

Mezi pravidelná setkání samozřejmě patří nedělní bohoslužby – každou neděli ve Svitavách, každou druhou a 
čtvrtou také v Radiměři. První neděli v měsíci slavíme večeři Páně a po bohoslužbách zůstáváme v rozhovoru při 
drobném občerstvení. Ve Svitavách probíhá paralelně s bohoslužbami „nedělka“ - setkání pro děti. Letos probírají 
příběhy podle Lukášova evangelia.

Několikrát do roka (leden, březen, září) se uskutečnily ekumenické bohoslužby, které jsou vždy vzájemným 
obohacením. Jsme vděčni za dobré vztahy mezi církvemi na svitavsku.

Opravy a údržba, přístavba
Ve stavební oblasti byla hlavní věcí přístavba dvou pokojů služebního bytu v prvním patře sborového domu ve 

Svitavách. Rozšíření bylo plánováno už před několika lety, když se zřizoval první větší pokoj, ale z nedostatku 
financí k realizaci nedošlo. Loni jsme dostali dar z Jeronýmovy Jednoty (celocírkevní dílo na podporu církevních 
staveb) 80 tisíc korun. Jsme rádi, že z tohoto daru a z nashromážděných prostředků jsme mohli přístavbu včetně 
zateplení části kuchyně a ložnice uskutečnit. Celkové náklady činily nakonec 306 tisíc korun. Stavbu prováděla 
firma Klepocol, se kterou má sbor dobré zkušenosti. I tentokrát se osvědčilo, že práci odvádí poctivě. Jediným 
problémem byl nárůst ceny, způsobený pracemi, které byly činěny nad rámec původního rozpočtu (předně větší 
zateplení nových pokojů, zateplení kuchyně, výměna radiátoru). Po dohodě s firmou Klepocol nesla tato část 
nákladů na vícepráce.

Svépomocí se pokračovalo v opravě a nátěru plotu, na svitavské zahradě byl také postaven přístřešek na auto. V 
Radiměři bylo instalováno lokální plynové topení („vafky“) v místnosti, kde se schází děti a kde se konají biblické 
hodiny. Část instalace (vč. instalace plynoměru a přípojky) jsme umořili příspěvkem od obce.

Hospodaření
Na straně výdajů byl rozpočet překročen zhruba o 30.000,- Kč.  Část souvisí s výše zmíněným nárůstem 

nákladů za přístavbu. K dalšímu navýšení došlo v roce 2011 v položce energií. Podrobnější vysvětlení je na 
přehledu hospodaření. 



Také ovšem na straně příjmů byl rozpočet překročen, a to o 65.000,- Kč. Vybrali jsme o 25 tisíc více na saláru i 
při snížení počtu platících salárníků z 98 v roce 2010 na 96 v roce 2011. Průměrný salár tak vzrostl z 1690 Kč na 
salárníka a rok na 1820 Kč na salárníka a rok. Výše saláru na jednoho platícího se pohybuje obvykle od stovek do 
několika tisíc (až desítek tisíc) korun. O necelých 10 tisíc byla větší obětavost na darech a nedělních sbírkách. Za 
obětavost členů sboru jsme vděčni. Salární příspěvky a dary jsou jedinými prostředky na běžný provoz sboru. Další 
nárůst obětavost je také patrný ve sbírce na Jeronýmovu jednotu a na celocírkevní i naše vlastní charitativní sbírky 
(do pokladničky apod.). V loňských příjmech se také zobrazuje dotace 20tis. korun, která je určena účelově na 
pořádání školky mládeže brněnského seniorátu, která se bude ve Svitavách konat na podzim tohoto roku. 

V letošním roce neplánujeme žádné velké opravy či stavby. V rozpočtovaných částkách vycházíme z loňského 
roku. Vzhledem k tomu, že máme přislíben příspěvek města Svitavy na opravy a údržbu, rádi bychom zřídili světla 
k oběma vstupům do budovy, provedli zateplení prostor za radiátory ve sborové kuchyňce, obnovili nátěr parket v 
hale, podle možností také případně nátěr oken v modlitebně. Opravu by si také zasloužil nápis a kalich na budově. 
Rozpočet je nastaven s kladným zůstatkem. Pokud se podaří jej dodržet, staršovstvo považuje za rozumné (tak i 
doporučují řády naší církve) střádat prostředky na případné nutné stavební opravy.

Adopce na dálku
Někteří z Vás jste v minulých letech přispívali na studium dívky v rámci Adopce na dálku. V Radiměři se 

vybíralo společně, ve Svitavách o adopci věděli jednotlivci. O projekt se staral br.Bodeček. Adopce v minulém roce 
skončila, br. Bodeček předložil staršovstvu celkové vyúčtování. Zůstatek prostředků činí 2.348 korun. Staršovstvo 
považuje Adopci na dálku za dobrou a chce sborovému shromáždění navrhnout nové adoptivní dítě. Výběrem byli 
pověřeni bratři David Šmída, Josef Bodeček a Filip Keller. 

Výhled vpřed
Co se týče sborových aktivit, ve Svitavách se bude 18. března konat koncert mládežnické skupiny z Vanovic. Po 

loňské pozitivní zkušenosti plánujeme na Zelený čtvrtek Sederovou večeři. Plánujeme také konfirmaci. Jak již bylo 
zmíněno výše, druhý víkend v říjnu se bude v našem sboru konat školka (seniorátní setkání) mládeže brněnského 
seniorátu. Na jeden se sborových dnů bychom rádi pozvali zástupce seniorátního poradního odboru misijního a 
evangelizačního v souvislosti s jejich nabídkou přednášky a rozhovoru na téma misie. Budeme rádi za případné 
podněty a návrhy k činnosti sboru.

Ve zprávě na loňské sborové shromáždění jsme zmiňovaly čtyři role církve: bohoslužba, svědectví, služba a 
společenství. Je dobré si je připomínat. Aby mohla církev a sbor sloužit a svědčit, potřebuje tvořit společenství a 
scházet se k bohoslužbám, které jsou nám povzbuzením a posilou. Pozvěte k aktivnější účasti ty, o kterých víte, že 
váhají, abychom tak společně rostli v církev Kristovu, která bude svědectvím i službou pro tento svět. Vždyť to je 
posláním Kristova lidu. 

V dopise Filipenským apoštol píše: „Je-li možno povzbudit v Kristu, je-li možno posílit láskou, je-li jaké  
společenství Ducha, je-li jaký soucit a slitování: dovršte mou radost a buďte stejné mysli, mějte stejnou lásku,  
buďte jedné duše, jednoho smýšlení, v ničem se nedejte ovládat ctižádostí ani ješitností, nýbrž v pokoře pokládejte  
jeden druhého za přednějšího než sebe.“

Poděkování patří všem, kteří se dle svých možností podílejí na různých službách: varhanním doprovodu 
v Radiměři i ve Svitavách, vedení nedělní školy, nedělních službách, přípravě pohoštění na různá setkání, úklidu 
sborových prostor a podobně. 

Sborové shromáždění bude v neděli 4. března po bohoslužbách ve Svitavách. Těšíme se na setkání nejen při 
něm, ale při dalších bohoslužbách a sborových aktivitách. 

Za staršovstvo sboru 

Petr Carda, kurátor Filip Keller, farář

V roce 2011
byli pokrtěni: Michal a Pavel Hnátovi, Michaela Vacková. 
odstěhovali se: Monika, Petr, Pavla, Petr a Jan Juračkovi
zemřeli: Jaroslav Čejka (65), Mojmír Doležal, Slavoj Dvořák (85), Vlasta Kabátová (82), Vlasta Peřinová (88), 
Milada Svatoňová (82), Miloslava Trnovská (85), Božena Vetrová (88)

Staršovstvo pracuje ve složení:
Josef Bodeček, Jiří Brýdl, Petr Carda (kurátor), František Hnát, Filip Keller (farář), Anna Kotoučková, Zdeňka 
Kovářová (místokurátorka), Judit Sládková, David Šmída.
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